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Eksternt Råd  

M Ø D E R E F E R A T  24. JANUAR  2021 

Forum Eksternt Råd  

Møde afholdt Fredag den 9. oktober 2020 kl. 11.30-13.30  

Sted Zoom  

Referent Torben Rytter Kristensen  

Til stede 
Carsten Selch Jensen, Birgitte Stoklund Larsen, Jakob Stubgaard, Peter 
Fischer-Møller, Peter Skov-Jakobsen, Ole Bjerglund Thomsen, Hans Vium 
Mikkelsen, Henrik Brandt-Pedersen, Marlene Ringgaard Lorensen, Torben 
Rytter Kristensen 
 
Afbud 
Thomas Reinholdt Rasmussen, Henrik Bach, Iben Tolstrup, Rasmus Dreyer 

 

Dagsorden 
 
1. Godkendelse af dagsorden. 

 
2. Godkendelse af referat/noter fra mødet den 27. marts 2020. ./. 
 
3. Om arbejdet i Eksternt Råd. ./.  

a. Arbejdsområder for Eksternt Råd, 
b. Mødekadence (to årlige møder, deraf et som fællesmøde med 

Akademisk Råd). Forretningsorden vedlagt. 
 

 



 

SIDE 2 AF 6 4. Information om fakultetet. 
a. Ledelsesmæssige ændringer på fakultetet siden sidst. 
b. COVID 19: Orientering om og status på fakultetets håndtering af 

pandemien. 
 
5A. Fakultetets meddelelser samt drøftelse deraf: 

a. Forslag til finanslov 2020 og forventninger til de kommende års 
budget og budgetarbejde.  

b. Lovforslag om ændring af lov om ansættelse i stillinger i 
folkekirken. ./. 

c. Studiegennemførelse og fortsatte COVID-19-restriktioner.  
i. Optag på teologiuddannelserne 2020 og prognose for 

kandidatproduktion.  
ii. Indtryk fra det nu gennemførte studiestartprogram 2020. 
iii. Undervinsingen i de kommende semestre – online eller 

fysisk tilstede? 
d. Ny kandidatuddannelse ved fakultetet i Interreligiøse Islamiske 

Studier (og evt. udvidelse af Eksternt Råd). Drøftelse af 
studieordning ./. 

e. Digitaliseringsstrategi og fælles sprogpolitik, KU. ./. 
f. Kommende planer for Sønder Campus og en eventuel udflytning 

af Det Samfundsvidenskabelige Fakultet. ./. 
g. Mål- og Handleplan 2021-2024 for Det Teologiske Fakultet 

(handleplan eftersendes). ./. 
 
 

Pause – 5-10 min. pause 
  
5B. Aftagerrepræsentanternes meddelelser. 
Birgitte Stoklund Larsen oplyste, at  
 
6. Sikring af uddannelseskvalitet. Orientering ved studieleder (kst) Marlene 
Ringgaard Lorensen. Det løbende arbejde med at kvalitetssikre 
teologiuddannelserne og kandidatuddannelsen The Religious Roots of 
Europe. 
 
7. Karrierevejledning og styrkelse af relationerne mellem aftagere og 
studerende gennem hele studiet, oplæg og drøftelse v. formand og 
næstformand, Det Teologiske Fagråd. 
 
8. Inspirationsoplæg og drøftelse:  
STAY HOME. Teologisk forskning i en corona-tid. Ved professor Mette 
Birkedal Bruun 

 
  
9. Evt., derunder næste møde (doodle med forslag udsendes). 



 

SIDE 3 AF 6 1. Godkendelse af dagsorden 
Dagsorden blev godkendt. Mødet trak ud, så pkt. 6 og 8 udgik. 
 

2. Godkendelse af referat/noter fra mødet den 27. marts 2020. ./. 
Referat/noter blev godkendt. 
 

3. Om arbejdet i Eksternt Råd. ./.  
a. Arbejdsområder for Eksternt Råd, 
b. Mødekadence (to årlige møder, deraf et som fællesmøde med 

Akademisk Råd). Forretningsorden vedlagt. 
 
Punktet blev ikke drøftet, da det nye medlem Rasmus Dreyer ikke var 
tilstede. 
 

4. Information om fakultetet. 
a. Ledelsesmæssige ændringer på fakultetet siden sidst. 
b. COVID 19: Orientering om og status på fakultetets håndtering af 

pandemien. 
 
4.a Carsten Selch Jensen oplyste rådet om de seneste ledelsesmæssige 
ændringer på fakultetet. Professor Heike Omerzu er prodekan, Marlene 
Ringgaard Lorensen er studieleder og Carsten Selch Jensen er dekan. Alle 
fungerer frem til, at der er ansat en ny dekan. Rådet tog orienteringen til 
efterretning. 
 
4.b Carsten Selch Jensen og Torben Rytter Kristensen orienterede om og 
gav en status fakultetets håndtering af pandemien. Herfra var det 
væsentligste, at de ansatte på kort tid efter nedlukning i marts fik gjort 
undervisning, forskning og driften af fakultetet digitalt. Sommereksamen og 
reeksamination i september foregik digital. Studiestarten slut 
august/september foregik primært digitalt. På trods af forholdene meldes der 
om forholdsvis stor tilfredshed blandt de studerende om studiestart. 
Undervisningen i efteråret var planlagt således at den foregik på campus, 
samtidig med at den blev streamet. Overordnet set har KU og fakultetet 
registreret alle sygeramte studerende og medarbejdere i perioden. 
Registreringen viser, at hverken medarbejdere eller studerende har været 
udsat for smitterisiko på fakultetet. Rådet tog orienteringen til efterretning. 
  

5. Meddelelser  
5A. Fakultetets meddelelser samt drøftelse deraf: 

h. Forslag til finanslov 2020 og forventninger til de kommende års 
budget og budgetarbejde. 

Finanslovsforslaget ser fornuftigt ud. Niveau fra 2020 er næsten fastholdt – 
fakultetets økonomi ser fin ud i 2020-2022. Herefter skal der arbejdes på at 
øge indtjeningen.  



 

SIDE 4 AF 6  
Overordnet set fastholder regeringen målsætningen om et offentligt 
forskningsbudget på 1,00 pct. af BNP. Pga. faldende BNP er det samlet 700 
mio. kr. under niveauet for 2020. Som følge heraf foreslog regeringen, at 
der fra reserven til ”Genstart af dansk økonomi samt særlige udfordringer 
afledt af COVID-19” blev prioriteret 750 mio. kr. i 2021 til grøn forskning. 
Således blev det samlede forskningsbudget fastholdt på det samme 
beløbsmæssige niveau som i 2020 (svarende til 1,02 pct. af BNP). Midlerne 
er dels øremærkede til grøn forskning og skal forventeligt søges i 
konkurrence med de andre universiteter samt evt. også den private sektor. 
Med forslaget for 2021 har regeringen forlænget den treårige 
budgetsikkerhed på basisforskningsmidlerne og videreført godt 200 mio. kr. 
i 2023. KU forventer på den baggrund et relativt stabilt indtægtsniveau fra 
finansloven i de kommende år – med forbehold for den faktiske udvikling i 
STÅ-produktionen. Hertil kommer usikkerheden omkring en kommende ny 
fordelingsmodel for basisforskningstilskuddet. Positivt for 
indtægtsgrundlaget vil være, hvis takst 1-forhøjelsen besluttes videreført fra 
2023, hvor den ellers vil udgå. Såfremt takst 1-forhøjelsen videreføres, vil 
det medføre merindtægter på ca. 70 mio. kr. fra 2023 og frem i forhold til de 
forudsætninger der på nuværende tidspunkt ligger til grund for KU’s budget.   

i. Lovforslag om ændring af lov om ansættelse i stillinger i 
folkekirken. ./. 

Carsten Selch Jensen gennemgik fakultetets tilgang til forslaget, jf. 
fakultetets høringssvar. Fakultetet har en samarbejdende tilgang. 
Herefter var der en kort drøftelse i rådet om effekten af forslaget og 
mulighederne for at skaffe kandidater til de stifter, som lider af 
mangel på ansøgere til de ledige stillinger.   
j. Studiegennemførelse og fortsatte COVID-19-restriktioner.  
iv. Optag på teologiuddannelserne 2020 og prognose for 

kandidatproduktion. 
  TEO BA optag 1/10 2020: 121 og TEO KA optag 1/10 2020: 39 
  RRE KA optag 1/10 2020: 8  

v. Indtryk fra det nu gennemførte studiestartprogram 2020. 
Der henvises til drøftelsen under pkt. 4b. 

vi. Undervisningen i de kommende semestre – online eller 
fysisk tilstede? 

I forlængelse af pkt. 4b oplyste fakultetet, at det vil prioritere og fastholde 
den fysiske undervisning evt. suppleret med streaming. 

k. Ny kandidatuddannelse ved fakultetet i Interreligiøse 
Islamstudier (og evt. udvidelse af Eksternt Råd). Drøftelse af 
studieordning ./. 

Carsten Selch Jensen gennemgik studieordningen og rådet bifaldt initiativet 
med ny kandidatuddannelse på fakultetet 

l. Digitaliseringsstrategi og fælles sprogpolitik, KU. ./. 
Carsten Selch Jensen orienterede kort om status. Rådet tog orientering til 
efterretning. 

m. Kommende planer for Sønder Campus og en eventuel udflytning 



 

SIDE 5 AF 6 af Det Samfundsvidenskabelige Fakultet. ./. 
Carsten Selch Jensen orienterede om KU’s nye planer for bedre udnyttelse 
af universitetets arealer og behovet for at reducere voksende udgifter til 
bygninger. Der er sat en større plan i værk for at etablere nye campusplaner. 
Et af planens hovedtræk er som sagt, at KU nu skal undersøge, hvordan 
universitetet kan bo billigere og bedre. Her skal det undersøges om Det 
Samfundsvidenskabelige Fakultet, der holder til på Kommunehospitalet, kan 
flytte til Søndre Campus. Målet er at reducere KU's samlede arealforbrug 
med en femtedel. I processen bliver bliver der brug for input fra både 
medarbejdere og studerende. 

n. Mål- og Handleplan 2021-2024 for Det Teologiske Fakultet 
(handleplan eftersendes). ./. 

Efter en kort orientering om handleplan for 2021 tog rådet orienteringen til 
efterretning. 
 
 
5B. Aftagerrepræsentanternes meddelelser. 
Birgitte Stoklund Larsen orienterede om en kronik, hvor antallet af 
udenlandske undervisere blev problematiseret. 
 
 
6. Sikring af uddannelseskvalitet.  
På grund af manglende tid orienteres om punktet på næste møde. 
 
7. Karrierevejledning og styrkelse af relationerne mellem aftagere og 
studerende gennem hele studiet, oplæg og drøftelse  
Studenterrepræsentanterne orienterede om fagrådets arbejde med og ønske 
om flere, mere synlige og koordinerede muligheder for kontakt mellem 
folkekirken og de teologistuderende under studietiden.  
  
Der opleves en øget interesse og efterspørgsel blandt de studerende for flere 
muligheder for kontakt med hovedaftageren, folkekirken, gennem både 
uformelle og mere formaliserede møder. I en tid hvor mange 
teologistuderende ikke oplever, at have det samme kirkelige kendskab 
som tidligere generationer og hvor der aktuelt er udfordringer med at 
besætte præsteembeder, synes denne efterspørgsel i stigende grad at være 
relevant at imødekomme. 
  
Rådet var positive over for initiativerne og fandt, at en, fra folkekirkens 
side, styrkelse af kontaktmulighederne formodentlig kan have en positiv 
effekt på gennemførelse af studiet.  
  
Studenterrepræsentanterne gav eksempler på sådanne initiativer og 
orienterede om et ”idékatalog” de studerende udarbejdede i samarbejde med 
en række folkekirkelige repræsentanter, der var inviteret til et 



 

SIDE 6 AF 6 fagrådsinitieret seminar om emnet d. 25. februar 2020. Initiativerne kan 
både være af mere formaliseret karakter, som f.eks. egentlig praktik og 
studiejob, men kan også meget vel have mere uformel karakter såsom 
prædikenværksted, ”følg-en-præst”-initiativ, fyraftenarrangementer m.m. 
  
Studenterrepræsentanterne orienterede afslutningsvist om, at de i den 
kommende tid også ønsker at arbejde for øget kontakt med andre aftagere - 
de folkekirkelige organisationer f.eks. 
 
Rådet tog orienteringen til efterretning. 
 
8. Inspirationsoplæg og drøftelse:  
STAY HOME. Teologisk forskning i en corona-tid.  
 
Oplægget er udsat til næste møde. 

 
  
9. Evt., derunder næste møde (doodle med forslag udsendes). 
Intet at bemærke. 


